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دانش و فناوری

 ضرورت ورود سرمایه گذاران
 به حوزه سلول بنیادی

مهر-دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های بنیادی معاونت علمی از سرمایه گذاران دعوت کردتا سرمایه های خود را به سمت علوم سلول های 
بنیادی و پزشکی بازساختی سوق دهند.دکتر امیرعلی حمیدیه گفت: با همراهی سرمایه گذاران  و حمایت های آنان می توانیم مسیر رشد این علوم 

را هموار کنیم و برای کشور درآمدزایی داشته باشیم.سومین جشنواره و کنگره بین المللی سلول های بنیادی، ۳ تا۱۰ آذرماه 97،برگزار می شود.

...کوتاه از جهان علم
 بهره مندی جدیدترین نسخه اندروید 

از هوش مصنوعی

ایسنا/ گوگل اعــام کــرده اســت که جدیدترین نسخه 
از سیستم عامل انــدرویــد موسوم به android Pie از 
فناوری هوش مصنوعی بیشترین بهره را برده است. به 
نظر می رسد که گوگل با بیشترین بهره گیری از فناوری 
هــوش مصنوعی، به کــاربــران ایــن امکان را می دهد تا 
به فعالیت های خــود بپردازند و انــدرویــد نیز به آن ها 

پیشنهادهای هوشمندانه ای دهد.

گوگل ردتان را می گیرد! 

فارس-گوگل دوست دارد از تمامی فعالیت های روزانه 
شما مطلع شود بنابراین حتی اگر جی پی اس گوشی 
خود را خاموش کنید، باز هم از موقعیت مکانی شما مطلع 
است.برخی مردم برای جلوگیری از این مسئله و نقض 
حریم شخصی خود قابلیت ردیابی موقعیت مکانی را در 
گوشی های اندرویدی خاموش می کنند و آن را از کار می 
اندازند؛ اما گوگل در این حالت هم می تواند از موقعیت 

مکانی افراد مطلع شود.
بررسی ها نشان می دهد بیش از دومیلیارد نفر در سراسر 
جهان به همین علت شاهد نقض حریم شخصی خود بوده 
اند و صدها میلیون کاربر گوشی های آیفون در دنیا هم که 
از خدمات نقشه گوگل استفاده می کنند شاهد نقض حریم 

شخصی خود از همین طریق بوده اند.

عرضه توئیتر لایت در ۲۱ کشور دارای 
اینترنت کم سرعت

ایسنا- توئیتر اعام کرده است که نسخه توئیتر لایت 
برای کاربران ۲۱ کشور دیگر که سرعت اینترنت پایینی 
دارند، هم اکنون در فروشگاه آناین گوگل پلی استور قابل 

دسترسی است.
دسترسی  قابل  ها  آن  در  لایــت  توئیتر  که  کشورهایی 
است، شامل آرژانتین، بــاروس، جمهوری دومینیکا، 
غنا، گواتمالا، هندوراس، هندوستان، اندونزی، اردن، 
پاراگوئه،  ناکاراگوئه،  مراکش،  کنیا،  رومانی،  ترکیه، 
اوگاندا، اوکراین، اوروگوئه، یمن و زیمبابوه است.نسخه 
لایت اپلیکیشن های شبکه های اجتماعی این امکان را 
به کاربران می دهد تا مطالب و پست های مدنظر خود 
را بدون نیاز به اینترنت پرسرعت یا پرداخت هزینه های 
گــزاف بــرای خریداری بسته های اینترنتی با جهان به 

اشتراک بگذارند.

 فناوری پیش بینی احتمال ابتلا به 
بیماری های مرگبار را ساده کرد

فارس-محققان با استفاده از یک روش جدید به منظور 
بررسی و تحلیل شرایط ژنتیکی انسان توانسته اند احتمال 
ابتای افــراد به بیماری های مرگبار در سال های آتی 

عمرشان را پیش بینی کنند.
در ایــن روش انبوهی از اطاعات دربــاره ویژگی های 
انسان در اختیار یک سیستم هوش  ژنتیکی هـــزاران 
مصنوعی قرار گرفته و از این طریق و با بررسی داده های 
یادشده و مطابقت دادن آن ها با مردم گوناگون می توان 
پی برد که احتمال ابتای فرد به هر یک از بیماری های 

مرگبار در دهه های آتی زندگی وی به چه میزان است.

استفاده از هوش مصنوعی برای تشخیص 
۵۰ بیماری چشمی

ایسنا- پژوهشگران گوگل و چند بیمارستان در لندن با 
همکاری یکدیگر از فناوری هوش مصنوعی برای طراحی 
نرم افزاری استفاده کرده اند که می تواند تنها با بررسی 
تصاویر اسکن شده سه بعدی از شبکیه چشم حدود ۵۰ 
بیماری چشمی را تشخیص دهد و سپس توصیه هایی را 

برای مداوای بیماران ارائه کند.

...اخبار داخلی
 آزمایشگاه ارزیابی خدمات 

پیام رسان های بومی راه اندازی می شود

مهر - مرکز تحقیقات مخابرات ایران موضوع راه اندازی 
آزمایشگاه ارزیابی و اعتبارسنجی خدمات شبکه های 
پیام رسان بومی در کشور را در قالب یک کارگاه آموزشی 
مورد بررسی قرار داد.ارزیابی نرم افزارها و پیام رسان ها 
از آن جهت که نقاط ضعف و قوت آن ها شناسایی شده و 
کاربران را برای استفاده از آن ها راهنمایی می کند، از 

اهمیت بسیاری برخوردار است.
 در این خصوص برای ارزیابی پیام رسان های بومی در 
آزمایشگاه باید نیازمندی ها تست و بخش های مختلف 

مورد ارزیابی، شناسایی شوند.

خیز ایران برای صادرات یک میلیارد دلاری 
محصولات نانویی تاسال ۱4۰4

حاجیان – دبیر ستاد توسعه فناوری نانو با اشــاره به 
6.۵ میلیون دلاری محصولات نانویی ایران  صادرات  
به چین گفت: تاش می کنیم امسال حجم صــادرات 
محصولات نانویی کشور را به ۲۰ میلیون دلار برسانیم.   
۱۴۰۴ رسیدن  ــال همچنین هدف گــذاری ما بــرای س
به یک میلیارد دلار صــادرات محصولات نانویی است.  
دکتر سعید سرکار  در گفت وگو با خراسان افــزود: ما 
جزو مراجع پیشرفته در حوزه نانو هستیم، به طوری که 
فناوری های ایرانی در این حوزه  در برخی از کشورها 
بومی سازی شده است و امروز در نانو جزو مراجع جهانی 

محسوب می شویم. 
وی خاطرنشان کرد: ما اکنون به مرحله ای رسیده ایم که 
دانش فنی بیش از 9۰ درصد تولید مواد اولیه مصرفی 
صنعتی را در مقیاس تُن داریم. وی با بیان این که اکنون 
فناوری نانو در ۱۵ صنعت رسوخ یافته است، افزود: این 
رسوخ فناوری نانو به صنایع مختلف از جمله اهداف ما 
محسوب می شود که درصــدد هستیم کیفیت را در این 
زمینه در نظر بگیریم به طوری که اکنون بیش از ۲۸۲ 
شرکت صنعتی توانسته اند محصولات نانویی خود را 
به تولید انبوه برسانند و از این شرکت ها ۴۵۰ محصول 
که توانسته اند از مراجع معتبر تاییدیه دریافت کنند، 

محصولاتشان در بازار موجود است.

شرکت های دانش بنیان از پرداخت 
مالیات4درصد علی الحساب بر واردات 

معاف می شوند

ایسنا-طبق توافق های صورت گرفته میان معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری و گمرک جمهوری اسامی 
ایران؛ تمامی شرکت های دانش بنیان می توانندازپرداخت 

مالیات۴درصدعلی الحساب بر واردات معاف شوند.
تأییدکارگروه  مــورد  دانش بنیان  شــرکــت هــای  کلیه   
ــات  ــسـ ــؤسـ ــاومـ ــت هـ ــرکـ ارزیـــــابـــــی وتـــشـــخـــیـــص شـ
دانــش بــنــیــان،مــی تــوانــنــددرصــورت ثبت نام ومراجعه 
ــه WMS.IR ازپـــرداخـــت ۴ درصــدمــالــیــات  ــان ــام درس

علی الحساب به واردات معاف شوند. 

مشکلات واحدهای تولیدی فناوری 
اطلاعات باافزایش نرخ ارز

مهر-عضو کمیسیون فناوری اطاعات اتاق بازرگانی 
گفت: افزایش نرخ ارز، جلوی ارتقای فناوری درواحدهای 
ــوزه فــنــاوری اطــاعــات و ارتباطات را گرفته و  تولید ح

تولیدکننده قادر به تولید محصول با کیفیت نیست.
متاسفانه با افزایش نرخ ارزدر کشور، یک واحد تولیدی 
با۲۰سال سابقه کاردرحوزه پرریسک فناوری اطاعات 
که توانسته ارزش اقتصادی خود را از ۱۰۰میلیون تومان 
به ۵۰۰ میلیون تومان برساند، با افزایش ناگهانی نرخ ارز 
به یک باره ارزش دلاری خود را کمتر از سرمایه اولیه می  
بیند و ۲۰ سال فعالیت اقتصادی برای این واحد تولیدی، 
آورده ای به جز پرداخت مالیات و عوارض و بیمه نخواهد 
داشــت. این مسئله صدمه جدی بــرای شرایط تولیدی 

کشور در پی دارد.

پرداخت بیش از ۵۰ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان

مهر- بانک مرکزی اعــام کرد که تاکنون بیش از ۵۰ 
هزار میلیارد ریال تسهیات به شرکت های دانش بنیان 

پرداخت شده است.

دانش وفناوری - معاون بررسی های فنی و صدور پروانه 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی  با بیان 
این که در مقررات چیزی به عنوان تقسیم شب و روز در 
فروش اینترنت نداریم اعام کرد: بسته های اینترنت 
ترکیبی شبانه و روزانه با تعرفه متغیر غیرقانونی است 
و تعرفه اعام شده برای همه ساعات شبانه روز یکسان 
است.به گزارش باشگاه خبرنگاران، فروش بسته های 
ترکیبی شبانه و روزانه توسط اپراتورهای تلفن همراه 
یکی از مواردی است که گاهی باعث می شود مشترکان 
متضرر شوند. بسیاری از مشترکان به این امید که خرید 
این بسته ها برایشان به صرفه تر است، آن ها را خریداری 
می کنند اما در عمل موفق به مصرف آن نمی شوند و این 

باعث ضرر آن ها می شود.

درمــقــررات،چــیــزی به عنوان تقسیم شب و روز 	 
درفروش اینترنت نداریم

نسرین محسنی معاون بررسی های فنی و صدور پروانه 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در خصوص 
این که وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات چندی پیش در 
مصاحبه ای گفته بود که ارائه  بسته های ترکیبی شبانه و 
روزانه توسط اپراتورها ممنوع شده و دیگر ارائه نمی شود 
اما هنوز این بسته ها ارائــه می شودتوضیح داد: آقای 
وزیر درست گفته اند زیرا در مقررات چیزی به عنوان 
تقسیم شبانه و  روزانه نداریم؛ در واقع اگر تعرفه ای اعام 
شده، برای همه  ساعات شبانه روز یکسان است و چنین 

تقسیم بندی نداریم.
محسنی ادامــه داد: در صــورت تصویب و اجــرای طرح 
می توانند  اپراتورها  اینترنت،  تعرفه های  ــازی  آزادسـ
پیشنهادهای  نیست،  پیک  کــه  ساعاتی  بــرای  مثاً 
ارزان قیمت تری به مشترکان خود ارائه دهند که البته آن 
هم همان طور که قباً تأکید شده، به شرط آن است که 

رقابت دچار خدشه نشود.
 این موضوعی جدای از شرایط فعلی است و هم اکنون 
تقسیم بندی شبانه و روزانه را به هیچ عنوانی در قانون 

نداریم. البته فروش بسته به این صورت که بخشی از حجم 
مخصوص شب و بخشی از آن مخصوص روز باشد، خاف 
مقررات نیست بلکه باید میزان تعرفه در تمام شبانه روز به 

یک میزان باشد.
معاون بررسی های فنی و صدور پروانه سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی همچنین تأکید کرد: یقیناً 
معاونت نظارت ما این موضوع را رصد می کند و اگر فروش 
اینترنت را بر خاف تعرفه اعام شده و خاف مقررات 
ببیند، با آن برخورد خواهد کرد و اعمال قانون صورت 

می گیرد.

نمی توانیم وابستگی به حجم را در فروش اینترنت 	 
حذف کنیم

ــاره چگونگی اجــرای قانون تغییر نحوه فروش  وی درب
اینترنت از حجمی به سرعتی، اظهار کرد: من فکر می کنم 
در این باره یک خلط مبحثی صورت گرفته و برای افکار 
عمومی سوءتفاهمی ایجاد شده است، ما در هیچ حالتی 

نمی توانیم وابستگی به حجم را حذف کنیم.
 من برای تبیین این موضوع یک مثال می زنم، به عنوان 
مثال فرض کنید خطی که در اختیار شما می گذارند، 
اینترنت با سرعت ۱۰ مگابایت پرسکند به شما ارائه 
می دهد یعنی شما در ثانیه، می توانید ۱۰ مگابایت حجم 
دریافت کنید، اگر این یک ثانیه به یک ساعت تبدیل شود، 
باید این عدد ۱۰ در ۳6۰۰ ضرب و در شبانه روز عدد 
حاصل شده مجدد در ۲۴ ضرب شود و در ماه هم به همین 

صورت محاسبه می شود. 
بنابراین این محاسبات نشان می دهد که مثاً در ماه، 
۱۰ مگابایت  بیشینه حجم مصرف اینترنت با سرعت 

پرسکند چقدر است.

فروش اینترنت غیرحجمی فقط مختص ارتباطات 	 
ثابت است

محسنی ادامه داد: در حقیقت به هیچ عنوان نمی توان از 
حجم جدا شد و همیشه وابستگی به حجم وجود دارد اما 

تفاوت در سرویس های حجمی و غیرحجمی چیست؟ به 
عنوان مثال مصرف شما در ماه ۱۰ گیگابایت است، این 
جا اپراتور یک پیشنهاد ۳۰ گیگابایتی به شما می دهد و 
شما دیگر دغدغه اتمام حجم اینترنت خود را ندارید. ۱۰ 
گیگابایت حداکثر حجمی است که می توان با آن سرعت 
ارائه کرد، به همین دلیل اگر ۳۰ گیگابایت ارائه کنند، 
به آن حالت اینترنت نامحدود  گفته می شود. اما تصمیم 
جدیدی که سال گذشته در مصوبه ۲66 گرفته شد، این 
بود که ما خواستیم به ارائه دهندگان اینترنت ثابت اعام 

کنیم که اولًا باید از ADSL به VDSL گذار کنید. 
اگر این اتفاق بیفتد، سرعت ها بالای ۲۰ مگابیت پرسکند 
می رود که در این صورت مشخص کردن حجم های پایینی 
که در حالت قبل بود، بی معنی است و شما می توانید 
دغدغه  دهید.  پیشنهاد  را  بالاتری  بسیار  حجم های 
محدودیت حجم در اپراتورهای موبایل ایجاد می شود، به 
این دلیل که آن ها از فرکانس استفاده می کنند و استفاده 
از BTS و فرکانس محدودیت دارد. بنابراین اپراتورهای 
موبایل هستند که باید مبنای فروش را حجم قرار دهند 
و اپراتورهای ثابت باید مستقل از حجم، فروش خود را 

انجام دهند.
معاون بررسی های فنی و صدور پروانه سازمان تنظیم 
ــر طرح  ــی ادامـــه داد: اگ ــوی مــقــررات و ارتــبــاطــات رادی
آزادســـازی تعرفه ها تصویب و اجــرا شــود، خود اپراتور 
یا  به صــورت حجمی  را  اینترنت  تصمیم می گیرد که 
مشتری های  نیاز  با  متناسب  و  بفروشد  غیرحجمی 
مختلف، بسته های متفاوتی را پیشنهاد می کنند، البته 
همان طور که قباً تأکید شده، نظارت رگولاتور در این 
زمینه وجود دارد. نکاتی که در مطالب بالا درباره مصوبه 
۲66 سال گذشته به آن اشاره شد، مربوط به مشترکان 
پرمصرف اســت که عموماً روی ارتباطات ثابت فعال 

هستند. 
برای این مشترکان در ارتباطات ثابت، عموماً سازوکار 
غیرحجمی و سرعتی است؛ به این معنا که گفته می شود 
مشترک مثاً با سرعت ۸ مگابیت پرسکند، چه حجم 
اینترنت می تواند داشته باشد. در واقع با بالاتر رفتن 
مصرف دیتا در کشور فروشندگان اینترنت ثابت باید 
بدانند که فروش غیرحجمی را حتماً در بسته های فروش 

خود داشته باشند.

هشدار رگولاتوری به اپراتورها: 

عرضه بسته  اینترنت ترکیبی شبانه و روزانه غیرقانونی است

معاون دادستان کل کشوردرامور فضای 
مجازی اعام کرد درخواست وزیر ارتباطات 
مبنی بر طرح موضوع رفع فیلتر توئیتردر 
جلسه کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
ــزارش  گ ــه  اســت.ب غیرقانونی  مجرمانه 
ایسنا، عبدالصمدخرم آبادی در یادداشتی 
درکانال شخصی خود دریکی از پیام رسان 
های داخلی نوشت: به دنبال مصاحبه های 
مکرر وزیر ارتباطات درخصوص احتمال 
طــرح موضوع رفــع فیلتر توئیتردرجلسه 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، 
خبرنگاران سوالاتی را مطرح کرده اند که 
پاسخ آن ها ارائه می شود؛ کارگروه تعیین 
نقض  مرجع  مجرمانه  محتوای  مصادیق 
دستورات و احکام قضایی نیست، بنابراین 
موضوع رفع فیلتر توئیتردرجلسه کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه مطرح 
نخواهد شدوتوئیتر رفع فیلترنمی شود.

وی با بیان این که درخواست وزیر ارتباطات 
دایربر طرح موضوع رفع فیلتر توئیتر در 
جلسه کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه درخواستی غیر قانونی و خاف 
ــت، افــزود:دادســتــان  مبانی حقوقی اس

کل کشوردرنامه ای به طــور رسمی غیر 
قانونی بودن این درخواست را به صراحت 
به ایشان متذکر شــده انــد؛اصــراربــر این 
درخواست و رسانه ای کردن مکرر آن جای 
تأمل دارد.اگـــر کسی فکر می کندطرح 
منع  غیرقانونی،  درخــواســت  یک  مکرر 
اشتباه  در  کند  می  رامرتفع  آن  قانونی 
است.خرم آبادی افزود:توئیتر یک شبکه 
اجتماعی آمریکایی است که کنترل آن 
ــران این  ــدی ــت وم در اختیار دشــمــن اس
شبکه در فتنه سال ۸۸ به صراحت از فتنه 
حمایت کردند. هم اکنون این شبکه حاوی 
که  اســت  مجرمانه  محتوای  هــا  میلیون 
امکان  فنی  لحاظ  به  ارتباطات  وزارت 
پالایش حتی یک مصداق آن را ندارد.در 
این موقعیت که بیش از پیش نقاب از چهره 
پلید آمریکای جهانخوار برداشته شده و 
دشمنی های شیطان بزرگ آشکارتر شده 
است، انتظارمی رود وزارت ارتباطات به 
جای پیگیری غیرقانونی رفع فیلتر شبکه 
تحقق  پیگیر  آمریکا،  کنترل  تحت  هــای 
شبکه ملی اطاعات و حمایت بیشتر از پیام 

رسان های داخلی باشد.

وزیرارتباطات، از رشد پدیده شرط بندی در فضای مجازی خبر داد 
و گفت انتظار می رود بانک مرکزی برای مبارزه با قمار همکاری 
مجدانه تری داشته باشد.به گــزارش باشگاه خبرنگاران، محمد 
جواد آذری جهرمی درباره مقابله با سایت های قمار و شرط بندی 
و برنامه ریزی های انجام شده، گفت: چندی پیش گزارش هایی 
را از رشد پدیده قمار و شرط بندی در فضای مجازی دریافت کردم 
که نشان می دهداین پدیده درجامعه نفوذ بیشتری یافته و این 
زنگ خطری برای فضای مجازی کشور و بخش پرداخت به شمار 
می رود.وی افزود: مسئولان مربوط در این حوزه باید از طریق هم 
افزایی درخصوص توقف و ایجاد مانع برای آسان نبودن انجام قمار و 
شرط بندی آناین اقدام کنند که این مسئله در جلسه ای با مسئولان 
دادستانی، پلیس فتا،مرکز ماهر و برخی دیگر از دستگاه ها نیز تاکید 
شده و خروجی آن برنامه سه ماهه ای برای توقف قمار درکشور بودکه 
همچنان درحال اجراست.جهرمی افزود:برخاف عقیده بسیاری   
مرکز)ماهر( وظیفه برخوردوشناسایی با سایت های قمار و شرط 
بندی در فضای مجازی را ندارد و این مرکز متولی ایجاد وکمک به 
حفظ امنیت شبکه کشور است. اما پلیس فتا به عنوان ضابط قضایی و 
رصدگر تخلفات فضای مجازی وظیفه شناسایی و برخورد با مصادیق 
مجرمانه از جمله قمار و شرط بندی را دارد و این نهاد است که بایددر 
این زمینه پیگیری های بیشتر و برخوردهای قاطع تری داشته باشد.
همچنین بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران باید در بسیاری از 
فرایندها همکاری مجدانه تری داشته باشد ودرعین حال باید عاوه 
بر برخورد با متخلفان در سیستم قضایی احکام قضایی بازدارنده 

ومانع کننده برای قمار و شرط بندی آناین صادر شود؛طبیعتا اگر 
احکام قضایی صادر شود، شرکت های اینترنتی مطابق قانون عمل 

خواهند کرد.
گردش مالی  سرسام آور فعالیت سایت های  شرط بندی که عمدتا 
توسط گردانندگانی در خارج از مرزها مدیریت می شود ، در سال  های 
اخیر باعث گسترش روز افزون این پدیده مذموم  در کشورو زمینه ساز 
سوءاستفاده ها وکاهبرداری های متعددی از جوانانمان شده است.   
پدیده ای که عاوه بر آن که  با موازین و ارزش های اخاقی و مذهبی 
ما در تضاد جدی است  در عین حال  زمینه خروج مبالغ هنگفت ارز 
از کشور را به آسانی فراهم می کند و متاسفانه علی رغم هشدارهای 
جدی  کارشناسان و نهادهای امنیتی در این زمینه؛ نه تنها برای آن 
چاره اندیشی نشده بلکه نهادهای مربوط هریک از مسئولیت شانه 
خالی می کنند وتوپ را به زمین دیگری می اندازند. حدود دوماه و نیم 
پیش بود که با شروع جام جهانی و رونق بیش از اندازه  فعالیت  های  
شرط بندی در فضای مجازی ؛مجلس طی تذکری به وزیر ارتباطات 
خواستار برخورد این وزارتخانه با این سایت ها شد اما با پایان مسابقات 
جام جهانی،  گویا هم مجلس خواسته خود را فراموش کرد و هم وزارت 
ارتباطات این تذکر مجلس را از یاد برد .جالب این جاست که این سایت 
ها در شرایطی در کشور فعالیت می کنند که تقریبا همه آن ها دارای 
درگاه  پرداخت الکترونیک بانکی هستند و این نشان می دهد که 
متاسفانه نه تنها هیچ اقدامی برای مقابله با این جریان صورت نمی 
گیرد بلکه با فراهم کردن امکان بانکی برای این فعالیت نامشروع ، 
فعالان این حوزه روزبه روز انگیزه بیشتری هم برای فعالیت می یابند.   

معاون دادستان کل کشور اعلام کرد:

درخواست وزیرارتباطات برای رفع 
فیلترتوئیترغیرقانونی است 

وزیر ارتباطات خبرداد:

 رشد پدیده شرط بندی درفضای مجازی 
لزوم همکاری بانک مرکزی برای مبارزه با قمار


